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روزنامه

وزارت  سخنگوی  که  همانطور 
و  ایران  بین  مذاکره  گفته:  خارجه 
دو  مردم  نفع  به  سعودی  عربستان 
کشور و صلح و ثبات منطقه است. 
بین   مذاکره و گفت و گوی  اساساً 
دولت ها، قلب دیپلماسی است و هیچ 
ابزاری مهمتر و پررونق تر از مذاکره 
در رفتارهای سیاسی بین الملل وجود 
ندارد. حتی ابزارهایی همانند انرژی 
نظامی،  توان  موشک،  هسته ای، 
قدرت اقتصادی، جایگاه علمی و ... 
همه اینها بدون یک نظام مذاکراتی 
نمی تواند  اثرگذار،  و  دانا  و  قوی 
سطح  در  را  دولت ها  خواسته های 
درست  کند.  برآورده  بین المللی 
است که در مذاکره بین نمایندگان 
دولت ها، همه  تلاش می کنند که به 
حداکثر منافع ملی خود برسند و این 
اما بدون مذاکره  امری طبیعی است 
متبوع  دولت  نظرات  جاانداختن  و 
را  برنده ای  برگ  نمی توان  خویش، 

تصاحب کرد.
در این میان کشورهای مسلمان باید 
پی  و گوهای  مذاکرات و گفت  با 
در پی، بهترین روش را با هم دنبال 
منطقه ای  کامل  تفاهم  با  و  کنند 
انسجام  و  اتحاد  و   بین المللی   و 
ایجاد  را  بین المللی  وزنه ای  جمعی، 
کشورهای  و  ابرقدرت ها  تا  کنند 
آنها  بر  سلطه طلبی  جرأت  قدرتمند، 

را نداشته باشند.
قدرتمند  و  پرنفوذ  کشورهای 
عربستان،  ایران،  همانند  مسلمان 
اندونزی مالزی،  مصر،   پاکستان، 
معادلات  در  جایگاهی  که   ... و 
عاقلانه  باید  دارند  جهانی   سیاسی 
را  خود  توان  همه  و  آیند  گردهم  
سکوی  آن  از  و  کرده  کاسه  یک 
لازم  توسعه  به  هم  تا  بسازند  پرش 
آنها  بر  ابرقدرت ها  هم  و  برسند 
و  غارت  مورد  و  نکنند  اجحاف 

چپاول آنان واقع نشوند.

با  هنوز  اینکه  بیان  با  بین المللی  سازمان های  در  روسیه  نماینده 
هست،  فاصله  ایران  هسته ای  توافق  احیای  عملی جهت  راهکارهای 
تهیه  مرحله  به  وین  در  برجام  احیای  گفت وگوهای  که  گفت  اما 

پیش نویس وارد شده است.
 میخائیل اولیانوف نماینده روسیه در سازمان های بین المللی مستقر در 
وین، از آغاز مرحله جدیدی در گفت وگوهای احیای توافق هسته ای 

خود  توئیتر  در صفحه  اولیانوف  انتخاب،  گزارش  داد.به  خبر  ایران 
برجام  احیای  درباره  ارزیابی  هفته  دو  نتایج  جمع بندی  در  نوشت: 
می توانیم با رضایت بگوییم که مذاکرات وارد مرحله تهیه پیش نویس 
شده است.وی همچنین افزود: با راهکارهای عملی هنوز فاصله زیادی 
داریم اما از فقط صحبت کردن ]درباره کلیات[، روی توافق کردن 

روی گام های مشخص برای حرکت به سمت اهداف رسیده ایم.

نقد و تحلیل خبر
گروه نقد و تحلیل خبر روزنامه طلوع

کاهش ۴۰هزار تومانی قیمت سکه

تحلیل این خبر را در ستون
 سمت راست بخوانید

ارشد  مقام های  که  داده  گزارش  تایمز  فایننشال  روزنامه  گذشته  روز 
عربستان سعودی و ایران، چهار سال پس از قطع روابط دیپلماتیک بین دو 
کشور، اوایل ماه جاری میلادی در بغداد مذاکرات مستقیمی انجام داده اند.
 به گزارش فرارو، سخنگوی وزارت خارجه ایران به ادعاها درباره مذاکره 

مستقیم ایران و عربستان در عراق واکنش نشان داد.
سعید خطیب زاده در این رابطه گفت: ما گزارش های رسانه ای را دیدیم. 

در این باره نقل قول های بعضاً متضاد منتشر شده است.
او گفت: ایران از گفت وگو با عربستان سعودی استقبال کرده و این مسئله 
را به نفع مردم دو کشور و صلح و ثبات منطقه ای می داند. سخنگوی وزارت 

خارجه اخبار منتشر شده در این رابطه را تکذیب نکرد. 
ارشد  مقام های  که  داده  گزارش  تایمز  فایننشال  روزنامه  گذشته  روز 
عربستان سعودی و ایران، چهار سال پس از قطع روابط دیپلماتیک بین دو 
کشور، اوایل ماه جاری میلادی در بغداد مذاکرات مستقیمی انجام داده اند.
لندن، این مطلب را از قول سه مقام آگاه از این  این روزنامه مستقر در 

مذاکرات گزارش کرده است.
یکی از این مقام ها گفته که اولین دور مذاکرات بین سعودی ها و ایرانی ها 

روز نهم آوریل )۲۰ فروردین( در بغداد برگزار شده است.
خبرگزاری رویترز به نقل از یک دیپلمات غربی مدعی شد که آمریکا و 
انگلیس از مذاکرات ایران و عربستان سعودی در بغداد مطلع بوده اند.این 

گزارش همچنین به نقل از این منبع غربی گفته، محور مذاکرات تهران و 
ریاض دو پرونده یمن و لبنان بوده است.

این در حالی است که این گزارش ها از سوی یک مقام عربستانی تکذیب 
شده است. المیادین شبکه خبری لبنانی نیز به نقل از مقامی ایرانی مذاکره 
با عربستان را رد کرده است. با این حال ایران به طور رسمی این موضوع 

را تکذیب نکرده است. 

یک کارشناس:

علی مطهری گفت: یک علت کمرنگ شدن حضور مردم همین فشارهای 
اقتصادی و معیشتی است که ظرف سه چهار سال اخیر وجود داشته است. 
زبان حال  نظر من  به  یعنی  ندارد؛  از مردم وجود  برخی  برای  افق روشنی 
مردم این است که ما مقاومت می کنیم، ولی تا کی؟ بالاخره باید یک افقی 
به مردم نشان داده شود که مثلًا فرض کنید تا دو سال دیگر این مقاومت ها 

به این نقطه می رسد.
علی مطهری گفت: وزیر زن اگر اصلح باشد حتماً باید وجود داشته باشد، 
زیرا آثار خوبی دارد و نشان دهنده آن است که ما خانم ها را هم مشارکت 
می دهیم حتی من با وزیر شدن اهل تسنن اگر اصلح باشند و تخصص داشته 

باشند مشکلی ندارم و می شود از آن ها استفاده کرد.
به گزارش آفتاب یزد، بخش هایی از گفتگو با علی مطهری را بخوانید؛

خیلی ناباورانه است کسی که از فیلتر شورای نگهبان برای انتخابات مجلس 
نتوانسته عبور کند، چگونه قرار است از همان فیلتر برای انتخابات ریاست 
بر  مبنی  نظری  یا  و  گرفته  مذاکره ای صورت  آیا  کند؟  جمهوری گذر 

احتمال حل این مشکل به شما منتقل شده است؟
به نظر من رد صلاحیت برای مجلس یازدهم خطای سهوی شورای نگهبان 
این تصمیم  تا حدی هم  نداشت.  قانع کننده ای وجود  دلیل  بود، زیرا هیچ 
بعد  با آن ها داشتیم؛ یعنی  حاصل برخوردی بود که ما در شورای نگهبان 
با حضور یکی  را دعوت کردند و در جلسه ای که  بنده  از رد صلاحیت، 
از حقوقدانان شورای نگهبان که کارشناس پرونده بود برگزار شد بعد از 
اظهارنظرات  از  حرف های کلی موارد مورد نظرشان را گفتند و سه مورد 
بنده را به عنوان خلاف نظر نظام ذکر کردند که در انتها من از حرف های 
یک  است  ممکن  چطور  که  بودم  کرده  تعجب  شدم.  ناراحت  شده  گفته 
عضو حقوقدان شورای نگهبان که ممکن است استاد دانشگاه هم باشد چنین 
نگاهی دارد و همانجا گفتم متأسفم و حیف خون شهید مطهری که به زمین 

ریخت و جلسه را ترک کردم.
اگر در آن جلسه حرف های آن ها را درست می دانستم و مواضعشان را قبول 
می کردم به احتمال قوی صلاحیت من تأیید می شد؛ لذا به نظر من دلیل قانع 
کننده ای برای رد صلاحیت من وجود ندارد. در عین حال من به عنوان انجام 
وظیفه وارد شدم و هر اتفاقی بیفتد راضی هستم. البته شورای نگهبان حتماً 

باید برخی رویه های خودش را تغییر دهد و مشارکت هم بیشتر می شود.
یعنی اگر مجدداً برای شما جلسه ای در شورای نگهبان تشکیل شود و همان 

سؤالات مطرح شود شما این دفعه برخورد نرم تری خواهید داشت؟
خیر، برخورد من در آن زمان هم تند نبود و با دلیل، نادرستی حرف هایشان 
را ثابت می کردم. اصلًا من این چیزها را دلیل بر عدم التزام عملی به نظام 
نمی دانم. در واقع من اظهارنظر را هیچ وقت دلیل بر عدم التزام عملی به نظام 
نمی دانم، زیرا کسی ممکن است در جایی نظری مخالف نظر رسمی داشته 
باشد و باید آزاد باشد و بتواند حرفش را بزند. عدم التزام عملی به نظام یعنی 
قیام مسلحانه یا اینکه مثلًا کسی آَشوب درست کند که مردم به خیابان بیایند 
و سطل آشغال آتش بزنند. به این موارد عدم التزام می گویند، ولی اینکه باید 
همه افراد دقیقاً یک حرف را بزنند اصلًا مقدور و درست نیست. طبیعتاً من 

هیچ وقت چنین رویه ای را قبول ندارم.
مردم تا کی مقاومت کنند؟ افق روشنی وجود ندارد

مطرح  روزها  این  خیلی  که  بحثی  نگهبان  شورای  عملکرد  از  صرف نظر 
می شود موضوع مجاب شدن مردم برای رأی دادن است. این خستگی و 
فعالین  از  از مسئولین، سیاست و عملکردها دغدغه خیلی  دلزدگی مردم 
سیاسی از جمله اصلاح طلبان است. نظر شما چیست و باید چه اتفاقی بیفتد 
و دولت و فعالین سیاسی چه کاری انجام دهند تا نظر مردم مقداری تغییر 

پیدا کند؟
یک علت کمرنگ شدن حضور مردم همین فشارهای اقتصادی و معیشتی 
برای  افق روشنی  است.  داشته  اخیر وجود  است که ظرف سه چهار سال 
برخی از مردم وجود ندارد؛ یعنی به نظر من زبان حال مردم این است که ما 
مقاومت می کنیم، ولی تا کی؟ بالاخره باید یک افقی به مردم نشان داده شود 
که مثلًا فرض کنید تا دو سال دیگر این مقاومت ها به این نقطه می رسد، 
ولی چون افق روشنی از سوی مسئولان اجرایی ارائه نمی شود شاید بعضی ها 
احساس کنند مقاومتشان خیلی مثمر ثمر نیست. این فشار اقتصادی و اینکه 
خیلی امیدی به آینده وجود ندارد از دلایل کمرنگ شدن حضور مردم در 

انتخابات گذشته است.
مثل  داشت  وجود  هم  خاص  عوامل  یکسری  یازدهم  مجلس  انتخابات  در 
داستان افزایش قیمت بنزین، حوادث آبان ۹۸ و پیش آمدن حادثه هواپیمای 
اوکراینی که یک فضای یاس و ناامیدی بر قشرهایی از جامعه حاکم کرد و 
مردم احساس می کردند که مجلس هم در کشور در برخی امور به نظر آنها 
کاره ای نیست. مثلًا درباره گران شدن بنزین مردم احساس کردند مجلس 
اقتصادی سران قوا گرفته شد و  نقشی ندارد. چون این تصمیم در شورای 
زمانی که مجلس می خواست آن را تغییر دهد اجازه ندادند. بعد هم که خود 

ما می خواستیم وزیر کشور را استیضاح کنیم نشد.
اساساً مجلس در  از مردم حس کردند  است که گروهی  این  احساس من 
کشور ما کاره ای نیست، لذا چه در انتخابات شرکت کنند و چه نکنند خیلی 
تأثیرگذار نیست. به نظر من آن دوران دوره خاصی بود، الان از آن دوره 
دور شدیم و فضا بهتر است و امیدهایی مانند احتمال رفع تحریم ها، احتمال 
آمده  وجود  به  مردم  معیشتی  بهبود وضعیت  احتمال  طبعاً  و  برجام  احیای 
است. اگر این رویه به خوبی پیش برود در همین بیش از دو ماهی که به 
انتخابات باقی مانده است و اگر کاندیداهای مورد نظر مردم بتوانند در صحنه 
حاضر باشند من فکر می کنم مشارکت خوبی از سمت مردم خواهیم داشت 

و خیلی جای نگرانی نیست.

مسکن  بازار  کارشناس  یک 
مسکن،  بازار  معضل  که  می گوید 
حتی  نیست،  خالی  خانه های  تعداد 
نیست؛  اصلی  مشکل  هم  سوداگری 
از  که  است  عارضه ای  سوداگری 
می گیرد  نشأت  مسکن  تولید  کمبود 
گذشته  دهه های  طی  دولت ها  و 
هم  هنوز  نداشته اند؛  برنامه  آن  برای 
مالیات  مثل  مسائلی  با  می خواهند 
خانه های خالی برای خود زمان بخرند 
تا شاید در زمان مناسب به ساخت و 

ساز بپردازند.
ایسنا  با  سید مرتضوی در گفت وگو 
مسئولان  آنکه  وجود  با  کرد:  اظهار 
می گویند  شهرسازی  و  راه  وزارت 
خالی،  خانه های  شناسایی  از  هدفشان 
نیست،  مالیاتی  درآمدهای  افزایش 
در  مالیاتی  نگاه  قطعاً  من  نظر  به 
در  البته  دارد.  وجود  مسئله  این 
خانه های  هم  توسعه یافته  کشورهای 
دوم و سوم افراد مشمول مقادیر قابل 
موضوع  این  هستند.  مالیات  توجهی 
به  مسکن  که  است  جهت  این  از 
نباشد  سرمایه ای  کالای  یک  عنوان 
ساخته  جامعه  افراد  نیاز  برای  و 
داده قرار  فروش  معرض  در   و 

 شود.
در واقع خریداران واقعی مسکن صرفاً 

در بازار حضور داشته باشند.
وی افزود: اعمال مالیات بر واحدهای 
وسیله ای  و  کنترلی  ابزار  یک  خالی 
این  است.  دولتها  درآمدزایی  برای 
در  که  کرد  کتمان  نمی توان  هم  را 
بر  توجهی  قابل  تأثیر  درازمدت 
داشت.  خواهد  مالیاتی  درآمدهای 
برای  امسال  که  هم  ارقامی  و  اعداد 
بدون  شده  اعلام  مالیاتی  جرائم 
افزایش آینده  سالهای  در   تردید 

می یابد.
یک اتفاق روشن افتاده که افزایش 

قیمت تمام شده مسکن است
بیان  با  مسکن  بازار  کارشناس  این 
تأثیر  خالی  خانه های  مالیات  اینکه 
بازار  قابل توجهی در بهبود وضعیت 
اتفاق  یک  گفت:  نمی گذارد  مسکن 
روشن و شفاف در بازار مسکن افتاده 
شده  تمام  قیمت  افزایش  هم  آن  که 

است. 
حتی دولت پذیرفت که قیمت مسکن 
ملی را حدود ۸۰ درصد افزایش دهد 
و از متری ۲.۷ میلیون تومان به حدود 

۵ میلیون تومان افزایش داد.
به گفته مرتضوی، اخذ مالیات مالیات 
که  اندازه ای  به  خالی  خانه های  از 
در  گشایشی  شده  آن  روی  تبلیغات 

دردی  و  داشت  نخواهد  مسکن  بازار 
اقدام  دو  باید  دولت  نمی کند.  دوا  را 
برای کاهش قیمت مسکن انجام دهد؛ 
ساختمانی  مصالح  برخی  اینکه  اول 
تعیین کننده مثل فولاد، سیمان، آجر 
قیمت  با  را  ساختمانی  تاسیسات  و 
بگذارد.  اختیار سازندگان  مناسب در 
انبوه  تولید  به  را  مسکن  اینکه  دوم 
در  هیچگاه  که  موفقیتی  برساند؛ 
سالهای گذشته نداشته ایم؛ زیرا دولت 
در  ندارد.  مسکن  بازار  در  دخالتی 
اقداماتی  مهر  مسکن  مثل  بخشهایی 
انجام داد و با وجود همه نقدهایی که 
به آن وارد است به هر حال عده ای از 
نداشتند  مسکن  توان خرید  مردم که 

خانه دار شدند.
دادن  هدر  سال  یک  از  پس  دولت 
را  ساختمانی  نهاده های  تورم  زمان، 

پذیرفت
عضو هیئت مدیره کانون انبوه سازان 
خاطرنشان کرد: دولت بیش از یک 
قیمت  بر  بیهوده  اصرار  با  را  سال 
متری ۲.۷ میلیون تومان برای مسکن 
اعتراف  سرانجام  تا  گذراند  ملی 
متری  باید  ملی  مسکن  قیمت  کرد 
به  تا  قطعاً  که  باشد  تومان  میلیون   ۵
دست مصرف کننده برسد با افزایش 

مواجه می شود.
طرح های  به  باید  شرایطی  چنین  در 
بزرگ مسکن در سطح ملی فکر کند.
حذف  وعده  اینکه  بیان  با  وی 
املاک  از طریق شناسایی  سوداگری 
عنوان  هیچ  به  سکونتی  وضعیت  و 
محقق نمی شود گفت: شاید این اقدام 
کمک مختصری به بازار اجاره کند و 
قیمت ها ۵ تا ۱۰ درصد شکسته شود 
اما اینکه تصور کنیم به بهره مند شدن 
مردم از مسکن کمک می کند اینگونه 

نخواهد شد.
در کشورهای  تاکید کرد:  مرتضوی 
مالیاتی  سیاست های  هم  یافته  توسعه 
تولید  به  کمکی  مسکن،  حوزه  در 
مسکن نمی کند و بیشتر برای کنترل 
بازار اجاره اعمال می شود. به هر حال 
برخی افراد در زمان تورمهای خاص 
مسکن  بازار  بودن  امن  به  توجه  با 
وارد این بخش می شوند که این اقدام 
به سوداگری ختم شود؛  ممکن است 
اما مشکل اصلی بازار مسکن در ایران 
به  سوداگری  بلکه  نیست  سوداگری 

عنوان یک عارضه وجود دارد.
تولید  عدم  اصلی  مشکل  واقع  در 
را  زمینه  که  است  نیاز  با  متناسب 
فراهم  سوداگری  و  بازی  سفته  برای 

می کند.

از هر دری کلامی

نماینده روسیه: 

بخشودگی دوبرابری دیرکرد

جرائم رانندگی

آخرین آمار ویروس کرونا

 در ایران؛۲۲۶۱۴۳۵ نفر مبتلا

و ۶۷۱۳۰ نفر فوتی

مشایی و بقایی عفو شدند!

مطهری:

رئیس دفتر رییس جمهور حمایت حسن روحانی و دفتر ریاست جمهوری از 
نامزدی علی لاریجانی در انتخابات ریاست جمهوری را رد کرد.

به گزارش فرارو، رئیس دفتر رییس جمهور حمایت حسن روحانی و دفتر 
انتخابات ریاست جمهوری  ریاست جمهوری از نامزدی علی لاریجانی در 

را رد کرد. 
به  اشاره  با  توسعه  و  اعتدال  حزب  مرکزی  شورای  عضو  واعظی،  محمود 
جلسه  در  که  موضوعی  گفت:  توسعه  و  اعتدال  حزب  اخیر  جلسه  دستور 
اخیر حزب مورد تاکید قرار گرفت این بود که باید حتماً برای مشارکت 
بالا در انتخابات تلاش کنیم و مردم باید در این خصوص تشویق شوند تا 
انتخابات پیش رو انتخاباتی باشد که بتواند مسائل مردم را حل کند و توطئه 

خارجی را خنثی کند.
او در پاسخ به این پرسش که آیا حزب اعتدال و توسعه در جلسات خود 
به مصادیق ورود کرده  انتخابات ریاست جمهوری  داوطلبان  در خصوص 
و درحال  نکرده ایم  بررسی مصادیق ورود  به موضوع  هنوز  است؟ گفت: 
بررسی هستیم. رئیس دفتر رئیس جمهوری همچنین درباره گمانه زنی هایی 
که از سوی برخی رسانه ها درباره حمایت رئیس جمهوری و دفتر وی از 
برخی کاندیداها از جمله علی لاریجانی و اسحاق جهانگیری مطرح می شود، 
دلیل  به  ایشان  دفتر  نه  و  رئیس جمهوری  آقای  نه شخص  تاکنون  گفت: 
گرفتاری ها و مشکلات متعدد اصلًا جلسه و برنامه ای درباره انتخابات نداشتند 
و اظهارنظری توسط آقای روحانی و اعضای دفتر ایشان در این زمینه در 

جایی مطرح نشده است.
او همچنین در پاسخ به پرسشی درباره تجهیز دفتری در پاستور برای علی 

از  حمایت  جهت  در  اقدام  این  اینکه  بر  مبنی  ادعایی  طرح  و  لاریجانی 
طرف  از  لاریجانی  آقای  که  سالهاست  کرد:  تأکید  شده است،  انجام  وی 
مقام معظم رهبری و آقای رئیس جمهوری موضوع چین را دنبال می کنند. 
زمانیکه ایشان نماینده مجلس بودند نیز اضافه بر مسئولیت ریاست مجلس 
موضوع چین را دنبال می کردند و پس از اتمام دوره نمایندگی در مجلس نیز 
ما از ایشان خواستیم که موضوع چین را دنبال کنند و ایشان نیز پذیرفتند؛ 
بالاخره وقتی مأموریتی به ایشان داده می شود، باید لوازم آن را هم فراهم 

کنیم.
انتخابات  در  کاندیداتوری  قصد  آیا  اینکه  به  پاسخ  در  پایان  در  واعظی 

ریاست جمهوری را دارید؟ گفت: نه چنین خبری نیست.


